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PROTOKÓŁ Nr XLII/2018 
Sesji Rady Gminy Manowo 

odbytej w dniu 31 sierpnia 2018 roku 
 
 
Sesję rozpoczęto o godz. 1102, zakończono o godz. 1257. Posiedzenie odbyło się w sali 
posiedzeń UG Manowo. 
 
Na stan 15 radnych na Sesji obecnych było 14 radnych wg załączonej listy 
obecności.  
 
Ponadto w obradach Sesji udział wzięli: 
1. Wójt Gminy  - Roman Kłosowski 
2. Skarbnik gminy            -         Magdalena Szymańska 
3. Sekretarz gminy  - Irena Oleksy 
3. Protokolant  - Anna Drabik 
 
 
 
Ad. I.1. Otwarcie i stwierdzenie prawomocności Sesji 
Otwarcia XLII Sesji Rady Gminy dokonał Przewodniczący Jan Prus i na podstawie 
listy obecności stwierdził prawomocność Sesji. Na stan 15, obecnych było 13 
radnych. 
 
Nieobecności: 

• Radny Marek Twardowski – nieobecność usprawiedliwiona. 
 

Spóźnienia: 
• Radny Andrzej Ćwikliński – (11.07). 

 
 
Następnie Przewodniczący Rady przystąpił do przyjęcia porządku obrad.   
 
Wójt wystąpił z wnioskiem o wprowadzenie do porządku obrad projektu uchwały 
zmieniającej uchwałę w sprawie opłat za zajęcie pasa drogowego dróg gminnych na 
cele niezwiązane z potrzebami ruchu drogowego. Projekt był omawiany na Komisji - 
chodzi o stawki związane z siecią gazową.  
 
Do wniosku Wójta uwag nie zgłoszono, w związku z powyższym Przewodniczący 
Rady poinformował, że będziemy obradowali według  porządku obrad rozszerzonego 
o projekt uchwały wnioskowany przez Wójta Gminy Manowo.   
 
 
I. Sprawy regulaminowe: 

1. Otwarcie i stwierdzenie prawomocności Sesji. 
2. Przyjęcie protokołu XLI Sesji Rady Gminy. 
3. Informacja Przewodniczącego Rady Gminy o działaniach podejmowanych w 

okresie międzysesyjnym. 
4. Sprawozdanie Wójta Gminy z pracy w okresie międzysesyjnym. 
5. Informacja z realizacji uchwał podjętych na ostatniej sesji. 
6. Informacja komisji RG z pracy w okresie międzysesyjnym. 
7. Informacja Straży Gminnej w Manowie z bieżącej działalności. 
8. Interpelacje i zapytania. 
9. Trybuna obywatelska. 
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II. Sprawy problemowe: 
1. Podjęcie uchwał w sprawie:  

a) zmian w budżecie gminy na 2018 rok,  
b) przyjęcia „Programu Ochrony Środowiska dla Gminy Manowo na 

lata 2018– 2021 z perspektywą na lata 2022– 2025”, 
c) wyrażenia zgody na ustanowienia służebności przesyłu na 

nieruchomościach, 
d) sprzedaży prawa własności działki gruntu, 
e) ustalenia maksymalnej liczby zezwoleń na sprzedaż i podawanie 

napojów alkoholowych, zasad usytuowania miejsc sprzedaży i 
podawania napojów alkoholowych oraz odstępstw od zakazu 
spożywania 

f) zmieniająca uchwałę w sprawie opłat za zajęcie pasa drogowego 
dróg gminnych na cele niezwiązane z potrzebami ruchu drogowego. 

2. Wolne wnioski i informacje. 
3. Odpowiedzi na interpelacje. 
4. Zakończenie. 

 
 

 
Ad.I.2. Przyjęcie protokołu XLI Sesji Rady Gminy      

Protokół XLI Sesji Rady Gminy przyjęty został 13 głosami za, przy 1 wstrzymującym 
się.   
 
 
Ad.I.3 Informacja Przewodniczącego Rady Gminy o działaniach 
podejmowanych w okresie międzysesyjnym: 

Jan Prus – Przewodniczący Rady:  
 6, 13, 20 i 27 lipca oraz 3, 10, 17 i 24 sierpnia pełniłem dyżury w Urzędzie 

Gminy. 
 17 sierpnia brałem udział w uroczystości z okazji 100-lecia odzyskania 

Niepodległości oraz Lotnictwa Polskiego w Rosnowie.   
 24 sierpnia odbyło się wspólne posiedzenie stałych Komisji Rady Gminy.  

 
 
Ad.I.4. Sprawozdanie Wójta Gminy z pracy w okresie międzysesyjnym 
 

Wójt poinformował, że w okresie międzysesyjnym zajmował się następującymi 
sprawami:  
 Inwestycje - najważniejszą inwestycją jest ścieżka rowerowa. Jest kładziony 

asfalt. Nie ma zagrożenia niedotrzymania terminu jej wykonania. Płatności 
realizujemy na bieżąco. Otrzymaliśmy z Urzędu Marszałkowskiego zaliczkę na tę 
inwestycję w wys. 1.200.000 zł. Do każdej faktury musimy również zapłacić nasz 
udział własny. Jest problem dotyczący przepustu przy jednej z posesji. Byłem w 
tej sprawie w Szczecinie i nie będzie to powodem do opóźnienia realizacji tej 
inwestycji (do końca roku). Koło kościoła (konstruktor w porozumieniu z 
Konserwatorem Zabytków) zrobimy ściankę zaporową. Jak Państwo wiecie, w 
poniedziałek została znaleziona czaszka. Był Prokurator, ale nie wpływa to na 
realizację przedsięwzięcia.  

 Za kilka dni skończymy przebudowę części rekreacyjnej w Rosnowie.  
 Kilkanaście dni temu przekazaliśmy budynek Klubu Osiedlowego w Rosnowie do 

remontu. Wykonawca rozpocznie prace w połowie września. 
 Jutro skończymy oświetlenie ulic Zachodniej i Śliwkowej w Kretominie. 

Następnym etapem będzie ulica Boczna. 
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 Zakupimy 6 lamp solarnych. Będą montowane w miejscach zastępczych 
(tymczasowo, do czasu wybudowania sieci).  

 18 sierpnia w Rosnowie mieliśmy imprezę z okazji odzyskania Niepodległości 
przez nasz kraj oraz z okazji 100 rocznicy Lotnictwa Wojskowego, jak również 
Wojska Polskiego. Później był festyn. To jest ciągle plac budowy, ale nie było 
zagrożenia (uciążliwością było to, że się kurzyło).  

 Od 1 do 17 września będzie ogłoszony nabór na drogi gminne i powiatowe. My 
ponownie złożymy wniosek, ale inaczej opiszemy ulicę Cisową w Cewlinie. 

 Sytuacja finansowa - na początku roku wystąpiliśmy do budżetu państwa o 
pożyczkę.  Otrzymaliśmy odpowiedź, że sytuacja wymaga skorygowania w 
zakresie inwestycji. W rozmowie z p. skarbnik pracownik MF powiedział, że nie 
pamięta, aby jakaś gmina ubiegała się o pożyczkę i jednocześnie realizowała tyle 
inwestycji. MF odmówiło nam pożyczki. Podatek od nieruchomości związany z 
działalnością od nadleśnictw wzrósł w skali roku o 564.000 zł. Samorządy 
wystąpiły również o płatność za 5 lat wstecz (daje to kwotę ok 4.000.000). To 
spowodowało, że zapłaciliśmy wszystkie zobowiązania. Nasze zadłużenie spadło 
do poniżej 40%.   
 
 
 

Ad.I.5. Informacja z realizacji uchwał podjętych na ostatniej sesji 
 

Roman Kłosowski – Wójt Gminy przedstawił informację z realizacji uchwał 
podjętych na ostatniej sesji.  
 

Lp. Nr uchwały, 

Data uchwały 

Uchwała w sprawie Informacja o realizacji 

1. XLI/292/2018 
29 czerwca 2018 

zatwierdzenia sprawozdania finansowego oraz 

sprawozdania z wykonania budżetu gminy 
Manowo za 2017 rok 

Zrealizowana, została przesłana do RIO 

w celu zbadania zgodności z prawem. 

2. XLI/293/2018 
29 czerwca 2018 

udzielenia Wójtowi Gminy 
Manowoabsolutorium z tytułu wykonania 

budżetu za rok 2017 

Zrealizowana, została przesłana do RIO 

w celu zbadania zgodności z prawem.  

3. XLI/294/2018 
29 czerwca 2018 

zmian w budżecie gminy na 2018 rok Zrealizowana, została przesłana do RIO 

w celu zbadania zgodności z prawem. 

Została opublikowana w Dzienniku 

Urzędowym Województwa 

Zachodniopomorskiego.  

4. XLI/295/2018 
29 czerwca 2018 

nadania nazw ulicom w miejscowości Manowo, 
gmina Manowo 

Zrealizowana, została przesłana do 

Wojewody Zachodniopomorskiego w 

celu zbadania zgodności z prawem. 

Została opublikowana w Dzienniku 

Urzędowym Województwa 

Zachodniopomorskiego. 

5. XLI/296/2018 
29 czerwca 2018 

powołania Komisji Statutowej Zrealizowana, została przesłana do 

Wojewody Zachodniopomorskiego w 

celu zbadania zgodności z prawem.  

6. XLI/297/2018 
29 czerwca 2018 

rozpatrzenia skargi na dyrektora Szkoły 
Podstawowej w Manowie 

Zrealizowana, została przesłana do 

Wojewody Zachodniopomorskiego w 

celu zbadania zgodności z prawem.  

7. XLI/298/2018 
29 czerwca 2018 

przyjęcia projektu regulaminu dostarczania 
wody i odprowadzania ścieków na terenie 

Gminy Manowo w celu przekazania go do 

zaopiniowania organowi regulacyjnemu 

Zrealizowana, została przesłana do 

Wojewody Zachodniopomorskiego w 

celu zbadania zgodności z prawem.  

8. XLI/299/2018 
29 czerwca 2018 

szczegółowego sposobu i zakresu 
świadczenia usług w zakresie odbierania 

Zrealizowana, została przesłana do 

Wojewody Zachodniopomorskiego w 
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odpadów komunalnych od właścicieli 

nieruchomości, na których zamieszkują 

mieszkańcy i zagospodarowania tych 

odpadów, w zamian za uiszczoną przez 

właściciela nieruchomości opłatę za 

gospodarowanie odpadami komunalnymi  

oraz trybu i sposobu zgłaszania przez 

właścicieli nieruchomości przypadków 

niewłaściwego świadczenia usług przez 

przedsiębiorcę odbierającego odpady 

komunalne od właścicieli nieruchomości 

lub  
przez prowadzącego punkt selektywnego 

zbierania odpadów komunalnych 

celu zbadania zgodności z prawem.  

9. XLI/300/2018 
29 czerwca 2018 

regulaminu utrzymania czystości i porządku 

na terenie gminy Manowo 

Zrealizowana, została przesłana do 

Wojewody Zachodniopomorskiego w 

celu zbadania zgodności z prawem. 

Została opublikowana w Dzienniku 

Urzędowym Województwa 

Zachodniopomorskiego. 

Unieważniono § 2 ust. 3 zd. drugie 

Załącznika do uchwały – 

rozstrzygnięciem nadzorczym Wojewody 

z dnia 1 sierpnia 2018 roku. 

10. XLI/301/2018 
29 czerwca 2018 

określenia terminu, częstotliwości i trybu  
uiszczania opłaty za gospodarowanie 

odpadami komunalnymi 

Zrealizowana, została przesłana do 

Wojewody Zachodniopomorskiego w 

celu zbadania zgodności z prawem.  

 
 
 
 
Ad.I.6. Informacja z pracy komisji RG w okresie międzysesyjnym 
 

Brak 
 
 
Ad.I.7.  Informacja Straży Gminnej w Manowie z bieżącej działalności 
 

Tomasz Mingoć – komendant SG w Manowie: realizując zadania ustawowe w 
zakresie naruszeń przepisów porządkowych, reagując na zgłoszenia mieszkańców 
oraz podejmując działania w związku z ujawnionymi nieprawidłowościami w trakcie 
prowadzonych patroli, podejmowane są interwencje dotyczące m.in.:  

1. 25.08.- 26.08. 2018 – udział w zabezpieczeniu XXV Jubileuszowych 
Krajowych Dni Ziemniaka w Boninie. 

2. Nieprawidłowości w gospodarowaniu odpadami komunalnymi – gromadzenie 
znacznych ilości odpadów stałych , ogólny brak porządku na posesjach, 
składowanie odpadów wielkogabarytowych ( m. Bonin, Rosnowo – stały 
monitoring), współpraca – UG - Gospodarka komunalna , PPW Ekosan, 
Administracja Budmar Rosnowo. Admin. ZZN Rosnowo – Ustalenia przy 
wykorzystaniu monitoringu - 8 interwencji; 

3. Kontrole nieruchomości pod kątem spalania odpadów i substancji 
zabronionych, w tym spalanie odpadów organicznych w ogniskach 
rozpalanych na posesji; ustalenia potencjalnych sprawców spalania 
substancji zabronionych - 4 interwencje; 

4. Stałe kontrole dot. odpowiedniego oznakowania numerami porządkowymi 
posesji (Kretomino ul. Zachodnia, Śliwkowa, Cewlino); 
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5. Kontrole stanu technicznego dróg oraz nieuprawnionych ingerencji w 
infrastrukturę drogową, zajęcie pasa drogi bez zezwolenia, pod kątem 
wykonania koniecznych zabiegów pielęgnacyjnych w pasie drogi– współpraca 
– UG Gosp. Kom. i drogi - czynności wspólnie z dzielnicowymi Policji – stały 
monitoring -6 interwencji; 

6. Zdarzenia w ruchu drogowym - potrącenia zwierząt przez pojazdy, w tym 
potrącenia śmiertelne - zgłoszenia GDDKiA, współpraca z lekarzem 
weterynarii oraz Policją- 4 interwencje; 

7. Braku należytego nadzoru nad psami, niewywiązywanie się przez właścicieli z 
obowiązków art. 77 kw, brak właściwych warunków trzymania zwierząt 
(naruszenia przepisów ustawy o ochronie zwierząt), realizacja zadań 
własnych gminy dot. bezpańskich psów – wspólne działania z dzielnicowymi 
Policji, UG Ochr. Środ., TOZ Koszalin (Kretomino, Manowo, Bonin, Cewlino). 
Przekazano jednego psa znalezionego w okolicach miejscowości Mostowo do 
schroniska REKS w Kołobrzegu( 25.08) - 9 interwencji; 

8. Współpraca z GOPS Manowo – pomoc osobom bezdomnym oraz 
niezaradnym, będącym w trudnej sytuacji życiowej – stały monitoring 
środowiskowy(Bonin, Wyszebórz, Cewlino). Udział w zebraniach Grupy 
Roboczej Zespołu Interdyscyplinarnego - 5 interwencji; 

9. Monitoring budynków będących w złym stanie technicznym, mogących 
stanowić zagrożenie dla życia i zdrowia mieszkańców; (Rosnowo) - 1 
interwencja; 

10. Naklejanie ogłoszeń w miejscach zabronionych art. 63a kw (przystanki 
autobusowe - plakaty reklamowe, ulotki, ogłoszenia) - 2 interwencje; 

11. Monitoring miejsc gromadzenia się młodzieży (Bonin – ZSZ, „Orlik”; 
Wyszebórz – plac zabaw, boisko do koszykówki; Wyszewo – plac zabaw, teren 
rekreacyjny przy GOK; Rosnowo – przystanki, teren przy jeziorze, „Orlik”) - - 
wspólne działania z dzielnicowymi – patrole prewencyjne; Patrol terenów 
przywodnych pod kątem utrzymania porządku (współpraca ze SL i 
Policją); 

12. Współdziałanie z Policją i Strażą Leśną Nadleśnictwa Manowo - kontrola 
powierzchni leśnych, przeciwdziałanie nielegalnemu pozyskiwaniu i kradzieży 
drewna, krzewów, roślin oraz innych przypadków szkodnictwa leśnego. 
Oddziaływanie prewencyjne, prowadzenie rozmów z mieszkańcami gminy. 

13. Stała współpraca z poszczególnymi komórkami UG w celu realizacji zadań 
własnych Gminy. 

14. Realizowanie bieżących zgłoszeń mieszkańców w zakresie naruszania 
przepisów dot. zakłócania spokoju i porządku w miejscach publicznych - 
współpraca z dzielnicowymi Policji. ( Manowo, Bonin - naruszenia zasad 
współżycia sąsiedzkiego; 

 
  
Radny Andrzej Ćwikliński: w lipcu w Rosnowie miał miejsce incydent. Poproszono 
mnie o nagrania z rejestratora i do tej pory nikt się po nie zgłosił. 
 
Tomasz Mingoć – komendant SG w Manowie: poruszę tę sprawę i zorientuję się, czy 
to jest nadal aktualne. 
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Ad.I.8.  Interpelacje i zapytania 
 

Radny Mirosław Pawlak:  
 Prace w Klubie Osiedlowym w Rosnowie - czy byłaby taka możliwość, aby 

dostosować harmonogram pracy do działalności stowarzyszeń? Chodzi o 
wcześniejsze powiadomienie. 

 
Roman Kłosowski - Wójt Gminy: tak będziemy robić. 
 
Radny Mirosław Pawlak:  

 Chciałbym podziękować p. Markowi Twardowskiemu i p. Robertowi Murii za 
pomoc w realizacji projektu społecznik (murale). Udało się zebrać brakującą 
kwotę. Pieniądze dawały również osoby prywatne, ale bez pomocy 
Elektrociepłowni i p. Marka nie udałoby się tych środków zebrać. 

 CIS Mielno - zwróciła się do mnie p. Lidia Kłosowska i przekazała, że jest 
problem ze zgłoszeniem osób. Proszę o wyjaśnienie tej sprawy. 

 Czy są opóźnienia z wypłatą 300+? 
 Na prośbę Wójta sprawdziłem możliwość dofinansowania żłobków. Proszę, 

abyśmy na następnej Komisji omówili sprawę żłobków i przedszkoli. 
Prawdopodobnie w marcu przyszłego roku będzie konkurs, w którym będzie 
można uzyskać dofinansowanie na utworzenie żłobka w wys. 95% (5% 
przerzuca się na rodziców - dopłacają do wyżywienia). Proszę o zastanowienie 
się nad tym, bo wymagałoby to od tej chwili rozpoczęcia przygotowań. 
Moglibyśmy również pomyśleć o przedszkolach (modernizacji), ponieważ w 
październiku będzie konkurs, w którym można otrzymać 85% 
dofinansowania. Możemy złożyć wniosek na oba przedszkola jednocześnie. 
Jest to temat do rozważenia. 

 
Roman Kłosowski - Wójt Gminy: powinniśmy zrobić ankietę wśród mieszkańców, 
czy bardziej potrzebny jest ośrodek zdrowia czy żłobek.  
 
Radny Michał Bamburak: 

 Droga rowerowa - z Cewlina nie da się przejechać na tę drogę rowerową. 
Mieszkańcy proszą o zrobienie przejazdu i przejścia dla pieszych.  

 Dojazd dzieci do szkół - brak komunikacji w Cewlinie. 
 Dlaczego w tym roku nie będzie zrobiona droga Cisowa w Cewlinie? W 

budżecie jest 500.000 zł na tę drogę. 
 Odwodnienie drogi koło p. Kucharczyk oraz ogrodzenie placu rekreacyjnego - 

te interpelacje nie zostały zrealizowane. Miały również być postawione 3 
lampy. Zostały sprzedane działki za kwotę 60.000 zł i Wójt obiecał, że 
zostanie ona zainwestowana w Cewlino. Sytuacja finansowa się poprawiła i 
należałoby wrócić do tych spraw.  

 
Radna Joanna Czerwiak: 

 Świetlica - obecnie w Grzybnicy nie ma instruktora. Rodzice nie wyobrażają 
sobie sytuacji, aby świetlica była zamknięta. To bardzo pilna sprawa. Nie ma 
ogłoszeń o naborze pracownika. 

 Autobus do Grzybniczki - rodzice pytają czy autobus szkolny będzie dowoził 
dzieci w obie strony na miejsce, ponieważ obawiają się o bezpieczeństwo 
dzieci z powodu wilków. 

 Lampy Grzybnicy - nie działa lampa pierwsza od strony Koszalina, a lampa 
między posesjami 6 i 7 mruga. 
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Radny Tomasz Padykuła: czy od 1 września będzie wznowiony transport w 
Wyszeborzu? 
 
Roman Kłosowski - Wójt Gminy: rozmawiałem z przewoźnikiem, który wprowadza 
nową linię do Wyszeborza.  
 
Radna Sylwia Krępeć:  

 Oświetlenie w Wyszewie do posesji 68 do 80 - te lampy nie świecą. Czy można 
je zdjąć, bo one stoją w polach i nie oświetlają drogi.  

 
Radny Stanisław Turowski: 

 Droga dojazdowa do studni kanalizacyjnej - zależy nam na tym, aby tam 
powstała droga utwardzona, ponieważ WUKO zapada się. 

 Oświetlenia - na wjeździe do Bonina lampy nie świecą się i trudno zauważyć 
zjazd.  

 
Radna Grażyna Góral: 

 Lampa przy drodze do Wyszeborza - czy można byłoby teraz postawić chociaż 
jedną? 

 
Roman Kłosowski – Wójt Gminy Manowo: jest w planie na przyszły rok. Przy tej 
drodze muszą być 6-metrowe lampy. Solarne mają 4 m.  
 
Radny Andrzej Sokalski: 

 Dziękuję radnej powiatowej za naprawę studzienek w Kretominie. Tam jest 
ciągle problem z przejściem na drugą stronę. 

 Droga Agrestowa - miała być wyłożona destruktem. 
 Czy wyjaśniła się sprawa drogi Truskawkowej? 

 
 
 
Ad.I.9. Trybuna obywatelska 
 

Wanda Węgrzyńska – Sołtys Manowa:  
 Prosimy o oczyszczenie oczka wodnego w Manowie. 
 Lampy przy kościele świecą się do 11 godziny. 
 Droga do p. Matejko - mieszkańcy proszą remont. 

 
Sławomir Jamka – Przewodniczący rady osiedla w Rosnowie: 

 Proszę o wykonanie przeglądu Orlika pod kątem estetycznym i sprawności 
urządzeń sanitarnych (brak środków czystości, spróchniałe schody, niektóre 
elementy kanalizacji nadają się do wymiany).  

 Droga wojewódzka - znowu zarosła, należałoby ją uporządkować.  
 
Robert Murii – prezes Spółki Elektrociepłownia Rosnowo:  

 Dziękuję p. radnemu za przypomnienie o drodze (50 m) do studni. 
 Przejęcie przez Spółkę wody w miejscowościach: Cewlino, Wyszewo, 

Kretomino. Będziemy jeszcze rozmawiać na temat Grzybniczki. Taryfa za 
wodę i ścieki została zatwierdzona przez Wody Polskie na 3 lata i nie możemy 
jej zmienić.  

 Otrzymałem informację, że nasza inwestycja, która kosztowała ponad 
3.500.000 zł (pożyczka z WFOŚ) po roku czasu spełniła wszystkie wymogi i 
zostanie nam umorzone 30% pożyczki. 
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Roman Kłosowski - Wójt Gminy: takie były nasze założenia, że zostanie umorzone 
30%. To jest zasługa prezesa i pracowników.  
 
Robert Murii – prezes Spółki Elektrociepłownia Rosnowo: w Wiewiórowie jedna z 
rodzin nie ma wody. Postanowiliśmy pomóc tej rodzinie wspólnie z Wójtem i p. G. 
Pelikan.   
 
Radny Stanisław Turowski: 

 Koło wędkarskie z siedzibą w Boninie organizowało w sierpniu zawody 
wędkarskie. Dziękuję osobom i instytucjom, które wsparły zawody w zakresie 
nagród: Radzie Osiedla w Boninie, prezesowi Elektrociepłowni Rosnowo, 
Jarosławowi i Pawłowi Maciejewskim - właścicielom Baru Podjadek (bony 
obiadowe). 

 
Roman Kłosowski - Wójt Gminy: w Boninie odbyły się Krajowe Dni Ziemniaka. Było 
70 wystawców. Impreza była nagłośniona, przyjechali ludzie z całej Polski. 
 
Sylwia Krępeć - Sołtys Wyszewa: 

 W niedzielę na dożynkach wojewódzkich w Drawsku Pomorskim będzie 
rozstrzygnięcie konkursu na najładniejszą Zachodniopomorską Wieś, w 
którym Wyszewo bierze udział. Do konkursu wytypował nas Wójt. 
Przygotowaliśmy się do tego i znaleźliśmy się w czołowej dziesiątce 
najładniejszych wsi. Tego samego dnia zostanie również rozstrzygnięty 
konkurs na Sołtysa Roku, w którym również biorę udział i dziękuję Wójtowi 
za zgłoszenie mojej kandydatury.  

 28 lipca w Wyszewie odbyła II Wyszewska Biesiada.  
Następnie p. Sołtys wręczyła podziękowania osobom najbardziej przyjaznym 
sołectwu: Wójtowi, p. Robertowi Murii, prezesowi stowarzyszenia Polska 
Samorządowa oraz p. Irenie Oleksy.  
 
 
Przerwa - 12.02 -12.32 

 
 

 
Ad.II.1. Podjęcie uchwały w sprawie: 
 

a) zmian w budżecie Gminy Manowo na 2018 rok, 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został  
omówiony na wspólnym posiedzeniu Komisji w dniu 24 sierpnia 2018 roku. 
Czy do tego projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub wnioski? Nie 
widzę – przechodzimy do głosowania 
Magdalena Szymańska - skarbnik gminy: do tej uchwały wprowadziliśmy  
zmianę na podstawie pisma Wojewody na kwotę 6.840 zł na zadania zlecone  
dla SDŚ w Manowie. Podpisaliśmy również umowę na nabycie wyposażenia i  
sprzętu dla OSP i ta kwota została ujęta w uchwale. 
 
Uchwała otrzymała Nr XLII/302/2018, podjęta została 13 głosami za  
(jednogłośnie)  
Podczas głosowania obecnych było 13 radnych 
 

b) przyjęcia „Programu Ochrony Środowiska dla Gminy Manowo na lata 
2018– 2021 z perspektywą na lata 2022– 2025”, 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został  
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omówiony na wspólnym posiedzeniu Komisji w dniu 24 sierpnia 2018 roku. 
Czy do tego projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub wnioski? Nie 
widzę – przechodzimy do głosowania 
Uchwała otrzymała Nr XLII/303/2018, podjęta została 13 głosami za  
(jednogłośnie)  
Podczas głosowania obecnych było 13 radnych 
 

c) wyrażenia zgody na ustanowienia służebności przesyłu na 
nieruchomościach, 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został  
omówiony na wspólnym posiedzeniu Komisji w dniu 24 sierpnia 2018 roku. 
Czy do tego projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub wnioski? Nie 
widzę – przechodzimy do głosowania 
Uchwała otrzymała Nr XLII/304/2018, podjęta została 13 głosami za 
 (jednogłośnie)  
Podczas głosowania obecnych było 13 radnych 

d) sprzedaży prawa własności działki gruntu, 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został  
omówiony na wspólnym posiedzeniu Komisji w dniu 24 sierpnia 2018 roku. 
Czy do tego projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub wnioski? Nie 
widzę – przechodzimy do głosowania 
Uchwała otrzymała Nr XLII/305/2018, podjęta została 13 głosami za  
(jednogłośnie)  
Podczas głosowania obecnych było 13 radnych 

e) ustalenia maksymalnej liczby zezwoleń na sprzedaż i podawanie 
napojów alkoholowych, zasad usytuowania miejsc sprzedaży i podawania 
napojów alkoholowych oraz odstępstw od zakazu spożywania, 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został  
omówiony na wspólnym posiedzeniu Komisji w dniu 24 sierpnia 2018 roku. 
Czy do tego projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub wnioski? Nie 
widzę – przechodzimy do głosowania 
Uchwała otrzymała Nr XLII/306/2018, podjęta została 13 głosami za  
(jednogłośnie)  
Podczas głosowania obecnych było 13 radnych 

f) zmieniająca uchwałę w sprawie opłat za zajęcie pasa drogowego dróg 
gminnych na cele niezwiązane z potrzebami ruchu rogowego 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został  
omówiony na wspólnym posiedzeniu Komisji w dniu 24 sierpnia 2018 roku. 
Czy do tego projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub wnioski? Nie 
widzę – przechodzimy do głosowania 
Radny Stanisław Turowski: czy nikt nam tego nie zarzuci, że straciliśmy 
19.000 zł jak będziemy się ubiegać o pożyczkę z budżetu państwa? 
Roman Kłosowski – Wójt Gminy – nie, to są nasze opłaty lokalne. 
Uchwała otrzymała Nr XLII/307/2018, podjęta została 13 głosami za  
(jednogłośnie)  
Podczas głosowania obecnych było 13 radnych 
 
 

 
Ad.II.3. Wolne wnioski i informacje 
 

Jan Prus – Przewodniczący Rady: 
 do 17 września (wg stanu na dzień 16 września) radni są zobowiązani złożyć 

oświadczenia majątkowe w związku z zakończeniem kadencji (na 2 miesiące 
przed zakończeniem kadencji) 
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Radny Mirosław Pawlak:  

 Chciałbym przypomnieć o akcji związanej ze zbieraniem 1% na miejscowość. 
Był taki program pilotażowy w Rosnowie, ale nie mamy jeszcze odpowiedzi z 
Urzędu Skarbowego jaka kwota została zebrana. Zachęcam Państwa do 
włączenia się do tego programu.  

 
Danuta Szatkiewicz – Sołtys Cewlina: dziękuję za przyjęcie uchwały w sprawie 
sprzedaży nieruchomości, ponieważ dotyczy to mnie i mojego męża. O wykup tego 
gruntu staraliśmy się aż 4 lata i sprawa oparła się o Ministerstwo. Dziękuję bardzo. 
 
 
 
Ad.II.4. Odpowiedzi na interpelacje 
 

Wójt poprosił o udzielenie odpowiedzi na interpelacje radnego Mirosława Pawlak p. 
Genowefę Pelikan - Kierownik GOPS w sprawie: 

 300+ - opóźnień w wypłatach nie ma, ponieważ jest na to czas do końca 
listopada. Część środków (61.700 zł) już wypłaciliśmy na początku sierpnia, a 
następna tura zostanie wypłacona w poniedziałek (91.600 zł), ponieważ 
dzisiaj otrzymaliśmy pieniądze. Nie ma żadnego opóźnienia, wszystko 
wypłacane jest zgodnie z przepisami. 

 Jeśli chodzi o udział osób w programie, to ze względu na program naprawczy 
nie możemy przystąpić do tego projektu. 
 

 
Roman Kłosowski – Wójt Gminy udzielił odpowiedzi na interpelacje zgłoszone przez: 
- M. Bamburaka:  

 Ścieżka rowerowa, przejazd przez drogę nr 11 – złożymy tę interpelację, 
ale nie wiem, czy zostanie to zrealizowane, ponieważ 2 lata temu 
polikwidowane (poza Boninem) wszystkie przejścia poza miejscowościami. 
Być może ścieżka rowerowa będzie argumentem. 

 Ulica Cisowa – w budżecie mieliśmy zaplanowane część środków i 
mówiliśmy, że realizacja nastąpi, jak dostaniemy dofinansowanie. Mam 
nadzieję, że zgodnie z planami premiera w przyszłym roku będą środki na 
drogi regionalne. Ta droga będzie zrobiona. 

 Lampy koło placu zabaw – wrócimy do tego tematu. Tam już są lampy i 
kwestia dołożenia jednej to koszt. ok. 2.000 zł.  

 Ogrodzenie placu – to temat otwarty. Z jednej strony zostało ogrodzone. 
Nie mieliśmy na tyle pieniędzy. W tym roku zrobiliśmy opaskę wokół 
klubu, bo ona jest bardziej potrzebna niż ogrodzenie – będzie to wykonane 
we wrześniu. 

 Odwodnienie ulicy Lipowej – jest to dla mnie problem, ponieważ nie ma 
firmy, która by się zaangażowała w prace warte 3-4 tys. zł. Być może Pan 
Krupka się tego podejmie. 

- J. Czerwiak:  
 Instruktor świetlicy -  wyjaśnimy to w błyskawicznym tempie. Świetlica 

musi mieć opiekuna. 
 Dowóz dzieci – p. Monika już załatwiła tę sprawę. 
 Lampy w Grzybnicy – zgłosimy firmie. 

- T. Padykuły  
 Transport – p. Budzyński chce uruchomić kurs Rosnowo – Wyszewo – 

Wyszebórz. Informacja o tym jest już w internecie na stronie internetowej 
firmy. 
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- S. Krępeć:  
 Oświetlenie –  tym tematem zajmiemy się po niedzieli. 

- S . Turowskiego:  
 Droga dojazdowa do pompowni – będzie zrealizowana we wrześniu. 
 Oświetlenie skrzyżowania w Boninie – nie wiem co mogło się wydarzyć. 

Tam było kopane, może coś zostało uszkodzone.  
- W. Węgrzyńskiej:  

 Oczyszczenie oczka wodnego - jest szansa, że w drugiej połowie września 
zrobimy. 

- S. Jamka:  
 Orlik w Rosnowie – nikt wcześniej problemu nie zgłaszał. 
 Droga wojewódzka – ZDW nie poczuwa się do odpowiedzialności za swoje 

drogi.  
 

 
 
Ad.II.5. Zakończenie 
Z uwagi na wyczerpany porządek obrad Przewodniczący Rady Gminy zamknął 
Obrady XLII Sesji Rady Gminy Manowo. 
 
Protokołowała: 
Anna Drabik 
 
 

.  
 


